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A nyáron a Pácai Orvostudo-
mányi Egyetemen új kezdemé-
nyeiéa Indult. A munkaerő gon-
dok enyhítésére az egyetemisták 
ajánlották fel munkaerejüket és 
csekély szaktudásokat. „Klinikai 
építőtábort" gwrveztek. A pró-
bálkozás sikerrel járt 

Már évek óta a szorgalmi 
időszakban a SZOTE-n la lehe-
tőség nyílik arra, hogy egyete-
misták klinikai ügyeletet vállal-
janak szakmai társadalmi mun-
kában. Aa eddigi tapasatalatok 
alapján, a diákság erről alkotott 
véleménye erőaen megoszlik. 
Sokan rosssul l á t j ák as Itt el-
töltött órAk célját . Évekkel es-
előtt amikor a diákok előssör 
mentek be klinikai ügyeletre, 
aat még nem a szükség hozta, 
hanem a tudásvágy. Ma ez nem 
ilyen egyértelmű. Van, aki nem 
Is tud a lehetőségről; van, aki 
sa jná l j a rá az időt. (?!) Más 
megpróbálta, de mivel „nem 
foglalkoztak vele megfelelően" 
fölöslegesnek t a r t j a Nagy tá-
bort a lkotnak azok Is, akik okos. 
célszerű kezdeményezést lá tnak 
benne. Mint minden ú jnak , en-
nek la ki kell nőnie gyermek-
betegségeit. 

Hogy tárgyilagosan nézve mi -
ként áll a kérdés a SZOTE-n. 
erről a legllletékesebbet, dr . 
K«lka Frigyes klinikai rektor-
helyettest kérdeztük meg: 

— A köxvéleméry sosem egy-
ér te lmű. De talán kezdjük az 
elején. Egyetemünkön eddig a 
szakmai társadalmi munka szer-
vezetlen, mondhatni ötletszerű 
volt. fin a továbblépést a KISZ 
segítségével történő, szervezett 
klinikai ügyeletben, társadalmi 
munkában lá tnám. Ezeknek a 
szakmai társadalmi munkáknak 
a s elsődleges cél ja ugyanis, az 
elméleti oktatásból hiányzó gya-

korlati Ismerotek pótlása és gya-
korlása lenne. Nagyon szüksé-
gesnek tartom, hogy fiatal me-
dikusaink már az elaő hónapok-
tól kezdve tanulják és szokják 
meg a helyes beteg-orvos vi-
szony kialakítását. Ssokják meg, 
tanulják meg, hogy a beteg a 
maga kiszolgáltatottságában el-
sősorban ápolást Igényel. Szüksé-
ge«, hogy a lege'emlbb tenni-
valókkkal Is tisztában legyenek, 
mind elmé'etl, mind gyakorlati 
vonatkozásban. A későbblekben 
ugyan la csak így foghatják össze, 
és i rányí t ják beosztottjaikat. Az 
érem másik oldala, az ápolónő-
vér hiány. Klinikáinkban a szak-
képzett ápolónői állásoknak csak 
45—47 %-át tudjuk betölteni. 
Ezen —- szakképzettségről lévén 
aaó — csak felsőbbéves hallgató-
ink segíthetnek. Az alsóbbéves 
d iák ja inknak viszont azt a 140 
hiányzó, többségében szakkép-
zetlen munkaerőt lehetne pó-
tolnia ha csak részben is, amely a 
mindennapi ellátásban gondokat 
okoz. Itt nemcsak szakmai, ha-
nem fizikai társadalmi munká ra 
is gondolok. Bárki lá tha t ja , egye-
temünk területén, azokat az 
építkezéseket, melyek hónapo-
kig, s3t évekig húzódnak, m u n -
kaerőhiány miat t l a Nem volna 
okosabb, ha a t a r j án l t akar í tá -
sok, konzervgyári munkák he-
lyett inkább sa já t por tánkon se-
gédkeznénk TI 

Sajnálatos, hogy sokan lené-
zik ezeket a munkáka t ! Pedig 
magunk is cs inál juk! Ugyanez 
vonatkozik a szakmai oldalára 
is a dolognak. J ó lenne, ha a 
diákság nem azt lá tná a szak-
mai társadalmi munkákban , 
hogy ő csak ágyaz, etet, hanem 
azt is, hogy ezzel alapvető ápo-
lási ismereteket szerez. így a kö-

telező nyári gyakorlatokon m á r 
nem az „A"-nál kellene kezde-
nie, hanem bekapcsolódhatna az 
„ r - n é l . 

Ne fe ledje senki, hogy ahova 
most medikusként lép be, oda 
pá r év elteltével felelős orvos-
ként kerülhet . 

A professzor ú r kérdésünkre 
a r t is elmondta, hogy a kl inikák 
a továbbiakban is vá r j ák mind 
egyéni, mind csoportok jelentke-
zését, melyeket az osztályok fŐ-
nóvérénél kell megtenni. Meg-
emlí tet te még, hogy akik eddig 
ügyeletet vállaltak, nagyrészt f i -
zet is ellenében tették. (80—70 
forintot kaptak egy éjszakára . 
Azt hiszem, ez nem megvetendő 
dolog, d iákember számára. A le-
hetőség továbbra Is fennáll.) Ar -
ra a kérdésre, hogy a gyógysze-
részhallgatók foglalkoztatottsága 
hogyan alakul, a rektorhelyettes 
így válaszolt: 

— Aa ilyen szakmai társadal-
mi munka nem az orvostanhall-
gatók privilégiuma. Szeretettel 
vá r juk egyetemünk összes d iák-
ját, tehát a gyógyszerészhallga-
tókat is. Az ismeretes differen-
ciálódás úgyis az első pár év 
után kezdődik, s mivel egész-
ségügyi dolgozókról van szó, 
nem árt , ha Ők Is Ismerkednek 
n klinikai munkával. (Megje-
gyezném, hogy ezzel a gyógy-
szerészkar vezetői is egyetérte-
nek, helyeslik.) 

Saját érdekünkben kellene te-
hát a szakmai társadalmi m u n -
kát propagálni, és az adott le-
hetőségeket s a j á t portánkon ki-
aknázni. Bízunk benne, hogy a 
KISZ is jelentőségének megfe-
lelően veszi pár t fogásába ezt a 
tevékenységet, és a jövőben ezt 
a lehetőséget sem téveszti szem 
előL 

TÉLESS* ISTVÁN 

A t a k a r é k o s s á g „ t é t e l e i " -
Ha a sa já t pénzéről van szó a 

legtöbb ember nem úgy gondol-
kodik, hogy „ha van pénzem el 
kell költeni", hanem megfontol-
ja, hogy mire költse, szükség 
van-e arra , amit vásárol. S hn 
otthon a lakásban túl meleg 
van, általában nem az ablakot 
ny i t juk ki. hanem a fű tés t ál l í t-
juk takarékra . Ha pedig min-
denki eltávozik a lakásból elolt-
juk a villanyt, e lzár juk a víz-
csapot — azaz, nem pazarolunk, 
ez így természetes. Miért van 
há t mégis példa arra , az egye-
temen, hogy a fent említet tek-
nek az ellenkezőjét cselekszik 
egyesek — s ha figyelmeztetik 
őket ezért, csak legyintenek, 
mondván, ho?y „nem tétel az a 
kösös kasszában"? Vajon mikor 
és hogyan lehet meggyőzni a pa -
zarlókat arról, hogy Igenig „té-
té;" az, amit eltékozolnak? Sőt, 
olyan té 'el , ami közvetve a „sa-
já t zsebükre Is megy"! 

Az egyetem ugyanis költségve-
tési formában gazdálkodik, s a 
megtakarított össze qeket alap-
tevékenysége hatékonyságának 
fokozására használja fel. Ha pél-
dául az úgynevezett do'ogl költ-
ségve! ési keretből az első félév-
ben megtakar t 'unk , akkor azt az 
összeget a következő félévben 
fordí tha t juk például a l e ; ú l abb 
szakkönyvek, oktatási segédeiz-
kfl'.ök, vagy vegyszerek megvá-
sárlására. Ez utóbbiakkal pedig 
— ugye, ez mindenki előtt vi-
lágos — az egyetem szakember-
kénrésl eredményeinek javítása 
mellet t megkönnyít ik k H e k - k l -
nek a munkájá t , s a já t e lőrehala-
dását ls. 

Mindannyiunk kőzöi érdeke te-
hát aa, hogy fokozzuk a taka-
rékosságát. Mégpedig úgy. hogy 
a régi eredményeket megőriz-
zük. a régi h ibákat felszámol-
j u k ; a döntések és végrehaj tásuk 
egvsógét megteremtve egyeztes-
sük össze a felelősségvállalást és 
aa ellenőrzést a szocialista de-
mokráciával. Hogy minél ered-
m*nveiebben valósítsuk meg az 
MSZMP KB 1874. december 5-í 
ha t á roza tá t 

Miért is hogyan f 
Ennek lehetőségeiről t aMesko-

zott november S7-én a s MSZMP 
Jóssef At t i l i Tudományegyetemi 
bizottsága. Megvizsgálták, hogy 
aa egye 'em pár t - é s ál lami ve-
zetése által kidolgozott t akaré-
k o n á(fi intézkedési tere a lapján 
eddi« milyen intézkedések és 
eredmények születtek, illetve 
•nik a közeljövő legfontosabb 
feladatai. 

Tudományegyetemünk takaré-
koaaági Intézkedési tervének főbb 

szempontjai között mindenek-
előtt az fogalmazódott meg, hogy 
célja a racionálisabb, hatéko-
nyabb gazdálkodás. A tervnek az 
alaptevékenység jobb el látását 

TAKARÉKOSSÁG 

— Ma a nemrő l tartok elő-

keli segt 'enle Ennek érdekében 
pontikai felvilágosító munkával 
szemléletváltozást kell elérni az 
egye 'emen. Fel kell tárni a bel-
ső tartalékokat , elő kell segitenl 
a szervezeti in tegrációt az esz-
közökkel való takarékosságot és 
a tudatos kooperációt. Alkalmas-
sá kell tenni n belső Iránvításl, 
szervezeti rendet az ésszerű gaz-
dálkodás megvalósítására. 

Az Intézkedések, a bevezetett 
ú j smbályzók, ametj«ek nz Irá-
nyított egvségeket ésszerű gaz-
dasági döntésekre ösztönözték, 
továbbá az egyes munkahelyi 
kollektívák, tanszékek. Intézeti 
egységek által kezdeményezett , 
Jórészt belső tar ta lékokat fe l tá-
ró kezdeményezései következté-
ben a terv megvalósítása ebben 
az évben sikerrel indult. 

A dologi költségvetési keretnél 
Jel«nt5s meg 'akar í tásokat ered-
ményeset például az, hogy az 
egyes gazdálkodó egységekhél 
feleslegessé vált állóeszközöket 
más egységeknek altdfc át. A há-
zimühely eddi? használaton kí-
vüli illó. és fogyóeszközöket j a -
vított ki. illetve alakított át. At 
elfekvő, feleslegessé vált készle-
teket értékesítették. Számos eset-
ben a szállítási és rakodási mun-
kákat az egyetem hallgatói vé-
gezték el társadalmi munkában. 
Kerülték a felesleges átalikita-
tokat, beszerzéseket. A külföldi 
könyvvásárlásokat a tanszéki 
könyvtárak összehango'ták az 
egyetemi könyvtárral és elejét 
vették a párhuzamos beszerzé-

(Folytatás at í . oldalról.) 

Cohors Generosit Kertész Lajos 
vezényletével. A nagy sikerű 
hangverseny után az énekkar 
régi és mostani tagjai az éjsza-
kába nyúló baráti beszélgetésen 
vettek részt a JATE KlSZ-klub-
Jában. 

Másnap, november 30-án dél-
előtt a vendégkórusok ad tak ün-
nepi hangversenyt. A szegedi 
MÁV Hazánk Munkáskórusa Er-
dős János, a Veszprémi Vegy-
ipari Egyetem Vegyeskara Kol-
lár Kálmán, a Budapesti Műsza-
ki Egyetem Vegyeskara Dobray 
István és Vlda György, a szegedi 
Juhist Gyula Tanárképző Főis-

kola Női Kara, dr. Mlhálka 
György a Liszt Ferenc Zenemű-
vészeti Főiskola Szegedi Tagoza-
tának Kamarakórusa Delley Jó-
zsefné vezényletével lépett a 
pódiumra. A műsorban Kodály, 
Bartók. Bárdos, Bach, Pitoni, 
Purcell, Mozart és Hindemith 
kórusművek hangzottak el. A 
hangversenyeken több a lkalom-
mal felhangzot tak a jelenlevő 
Farsang Ferenc és Karai József 
szerzeményei is, akiket a jub i -
láns egyetemi énekkarra l és a 
vendégkórusokkal együtt meleg 
ünneplésben részesített a nagy-
számú, hálás közönség. 

— domonkos — 

Barát i találkozó a k lubban (f oto: Kuszkai) 

LEVELEK JÖNNEK 

seknek. A gépkocsik üzemanyag 
normáját felülvizsgálták, csök-
kentet ték a felhasználható kilo-
méte r te l j es í tményt 

Mindönki felolős 
i "(V.. ' • '.: ..•. * . • '.üt" 

Mindezek mellett természete-
sen még számoe/ olyan tar ta lék 
áll az egyetem rendelkezésére, 
ame 'ynek kihasználása, az ész-
szerű gazdálkodás szemléletének 
erősítésével az egyetemi felada-
tok jobb ellátását szolgá lha t ja 
Erre hívta fel a figyelmet az 
MSZMP Csongrád megyei végre-
h a j t ó bizottsága, amikor október 
15-én értékelte a tavaly decem-
beri központi bizottsági ha táro-
sat végrehaj tásának tudomány-
egyetemi helyzetét. S ennek le-
hetőségeiről beszéltek az egye-
temi pártbizottság tagjai a no-
vemberi ülésen. Hangiúly ózták, 
hogy a figyelem ráirányítása er-
re a témára nem egyszeri fel-
adat. Különösen nem az egyete-
men, ahol a jövő szocialista azak-
embereinek nevelését kell min-
denek előtt szolgálni. Époen ezért 
rendkívül fontos a szemlélet for-
málás, a takarékosság napi ren-
den tartása, a folyamatos terve-
ző és ellenőrző tevékenység. 
Hogy hallgatóink a szocialista 
tulajdonnal va!4 felelősségteljes 
gazdálkodás példáját lássák, s 
vigyék magukkal leendő munka-
helyükre, Meg kell vizsgálni, 
hogy az egyetemi élet belső fel-
építése, mechanizmusa megfele-
lően szolgálja-e az oktatás, a ku-
tatás szeHemi kapaci tásának leg-
jobb kibontakozta tásá t Széles 
körben ismert té kell tenni a 
f e ' ada toka t küzdeni az egyoldalú 
ér te 'mezés és megítélés ellen. 
Fontos, hogy a pár t - , KISZ- és 
szakszervezeti alapszervezetek 
elősegítsék a karokon és más 
egységekben az egyetemi szin-
ten meg 'oga' mázott feladatok 
konkretizálását, azt, hogy az 
egyes munkahelyeken mit és ho-
gyan kell és lehet tenni az adott 
célok elérése érdekében. Fel kell 
karolni minden jó kezdeménye-
zést, ezeket nyomon kell követ-
ni, ellenőrizni, hogy mint való-
sulnak meg. A nagymű szerek 
minél jobb kihasználása érdeké-
ben fokozni kell a helyi kollek-
tívák felelősségét, a kooperációt. 
S el kell érni azt, hogy a dol-
gozók érdekel tnek érezzék ma-
gukat a munka hatékonyságának 
fokozásában. Hogy ki-ki úgy vé-
lekedjék és cselekedjék, mintha 
az egyetemen nagy közösségének 
tulajdona a s övé lenne. 

— 

' Honnan? 
I: — A középiskolásoktól. 

— Kinek? 
— A hallgatóknak. 

— Mit hoznak? 
— Megoldott fe ladatokat ma-

tematikából és fizikából. 

— Miér t? 
— Azt hiszem, ezt n e m nehéz 

kitalálni, 

Tavaly 
kezdtük ezt az úgynevezett „le-
velezési akciót", amely támasza 
lehet az egyetemre készülő kö-
zépiskolásoknak. Iskolalátogatá-
sok, egyetemi előkészítők alkal-
mával gyűj töt tük össze a leve-
lező partnereket . Rendszeresen 
postáztuk a feladatokat , amiket 
megoldva, határ időre visszakap-
tunk. A kijavított dolgozatot az 
ú j feladatcsoporttal és a pontos 
megoldásokkal együtt vlssza-
küldtük a feladónak. A Javítás 
egységes ú tmuta tás a lap ján tör-
t é n t Minden ú j abb feladatcso-
port kiküldése előtt megbeszél-
tük a javítás során felmerülő 
problémákat . Altalános tapasz-
t a l a t hogy akik eleinte gyenge 
dolgozatokat írtak, a későbblek 
során már meg tudták oldani a 
felad?tok többségét 

Az; eredmény 
nemcsak ezekkel a Javuló dol-
gozatokkal mérhető le, hanem 
azzal is, hogy régi levelezőpar t -
nereinkkel találkozhatunk egye-
temünkön. Vajon mennyi segít-
séget jelentett számukra a ma-
tematikai feladatok megoldása 
még a középiskolai tanulmányok 
Idején, s mennyire könnyítet te 
meg esetleg a felvételi vizsgát. 
A megkérdezettek egyöntetű vé-
leménye az volt, hogy hasznos 
ez a levelezési akció. 

— Nagyon sokat segített a 
felkészülésben. A követelmény 
talán nem ls tartalmilag, inkább 
formai lag volt több, mint az is-
kolában. Megtanultuk, hogy nem 
elég egy feladatot „csak" meg-
oldani, hanem lépésenként pon-
tosan leírni, elemezni kell. 

— A mindennapi tanulni való-
tó?; mellett je lentet t -e megter-
helést? 

— Nem, nem hiszem. Egyéb-
ként is sokat foglalkoztunk fe l -
adatmegoldással. Sajnos, nem 
tudtuk úgy megoldani a fe lada-
tokat, mintha felvételiznénk. Se-
gédeszközökre mindig szüksé* 
günk v o l t 

— A felvételi vizsga meg-
k ö n n y í t é s é i kívül segített-e va -
lamiben ez az akció? 

— Az akció egyik haszna az 
egyetemi tanulmányokra való 
felkészítés, de szerintem van egy 
másik oldala Is. Mégpedig, hogy 
ilyen módon bepillantást nyer -
hetünk az egyetem belső életé-
be, személyes kapcsolatok a l a -
kulnak kl még az előtt, hogy 
mi is hallgatók lennénk. Ez pe-
dig akkor, nagyon fontos, ha az 
embert felveszik, s belekerül 
egy számára tel jesen Idegen kör -
nyezetbe. 

A folytatás 
nem maradha t el. Az Idén más 
egyetemek is levelező akcióba 
kezdtek. Az így égyre k i t e r j ed , 
tebbé váló egyetemisták-közép-
iskolások levelezésében idősze-
rűvé válik egy módszerbeli vál -
toztatás, hogy a középiskolásokat 
felvételire Jelentkezés szerint 
kellene csoportosítani. így e lke-
rülhető lenne, hogy egy diák 
több egyetemistával levelezzen, 
s a hallgatók így több középis-
kolással tudnának foglalkozni. 

H. L 

20 éves a Ságvári Gimnázium 
A József Atti la Tudomány-

egyetem Ságvári Endre Gyakor-
ló Gimnáziuma, UNESCO asszo-
ciált iskola fennál lásának 20. év-
fordulóját Ünnepli. Ebből az a l -
kalomból december 4—5—0-án 
(lapzárta után) jubileumi napo-
kat rendeztek. December 4-én 
tanár-diák n a p volt az egyebem 
gyakorló tSimnázitimábar*. Más-
nap délelőtt a DgLÉP munkás-
száflfflának nagytermében üqne-
pi nagygyűlésre került "sor, a 
gimnázium „A" épületeben pe-

rrü-

dia megkoszorúzták a névadó 
Ságvári Endre szobrát. A decem-
ber 5-1 program este sullb-illval 
zárult. December 0-án délelőtt a 
házigazdák mellett a Tömörkény, 
a Tisza parti és a Radnóti Gimná-
ziumok tanulóinak részvételével 
szeremi vetélkedőre került sor 
az iskola dísztermében. A Jubi-
leum! napok befejezéseként 
KISZ-a!apszervezetl programok-
ra, ma jd az Ady téri pá lyán 
sportdélutánra került sor. 
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